
صفحه  6
سه شنبه 6  اسفند 1392 

25 ربیع الثانی1435 - شماره  20721

اجتماعی
Ejtemaee @kayhan.ir

ن�گاه خ�ود را ب�ه چراغ قرم�ز دوخته 
بود، تا بلکه زودتر س�بز ش�ود و عصازنان 
ع�رض خیاب�ان را با وج�ود ناهم�واری و 
پس�تی بلندی اش طی کند. همت بلند او 
موجب شده است تا بر معلولیت فایق آید 

و استوارتر از گذشته به آینده بیندیشد.
آری این ج�وان، از ناحیه دو پا معلول 
است و اگر چوب های زیر بغل نباشند، توان 

حرکت کردن را از دست می دهد.
***

از این دست معلولان را کم و بیش در جامعه 
می بینیم، اما شاید بی توجه و یا حتی بی تفاوت 
از کن��ار آنها می گذریم، بدون اینکه در این فکر 
باش��یم که خدای ناکرده هر کسی ممکن است 
براثر حادثه ای خود به این سرنوشت دچار شود.
معلولیت واقعیتی است که در جامعه وجود 
دارد و مردم و مس��ئولان تا ح��دی با آن کنار 

آمده اند.
آنان خواس��ته هایی از جامعه دارند که باید 
برآورده شود. متأسفانه معلولان به عنوان اقلیتی 
در جامعه ما، با مشکلات عدیده ای روبرو هستند، 
از ایاب و ذهاب گرفته تا تحصیل و اش��تغال و 
مسکن. آنها، انسان هایی هستند که مادرزادی 
ی��ا به دنبال حادثه ای ناگ��وار دچار نقص عضو 
شده اند. پس نباید به دیده ترحم و نقص عضو به 
آنها نگاه کرد بلکه تلاش کرد تا در جهت برطرف 
کردن مشکلات شان گامی مثبت برداشته و موانع 

حضورشان در جامعه را از سر راه برداشت.
مجلس: از معلولان حمایت می کنیم

غلامعل��ی جعفرزاده ایمن آب��ادی، نماینده 
مردم رش��ت در مجلس ش��ورای اس��لامی در 
گفت وگ��و ب��ا خبرنگار کیهان ضمن اش��اره به 
آمادگی مجلس برای تصویب طرح ها و قوانین 
متناسب با جامعه برای معلولین اظهار می دارد: 
مجلس شورای اسلامی این آمادگی را دارد که 
در کنار دولت برای تصویب و اجرای قانون جامع 

معلولان، اقدام کند.
عضو کمیس��یون تلفیق مجلس ش��ورای 
اسلامی که خود افتخار جانبازی بالای 70درصد 
را دارد یادآور می شود: سازمان بهزیستی متولی 
امور معلولان است و اگر قاعده یا قانون خاصی 
در مورد این عزیزان لازم باشد، در صورت ارائه به 
مجلس، آن را رسیدگی و تصویب خواهیم کرد.

نماین��ده  تنه��ا  ایمن آب��ادی  جعف��رزاده 
ویلچرنش��ین مجلس شورای اس��لامی در این 
خصوص توضیح می دهد: تنها سازمان حمایتی 
که در کشورمان برای خدمت رسانی به معلولان 
تعریف ش��ده است، س��ازمان بهزیستی است و 
آن چیزی که در هنگام بررسی لایحه بودجه و 
سپس رسیدگی به آن در صحن مجلس مطرح 
بود، مس��اعدت و اجابت تقاضاهای این سازمان 

بوده است.
به گفته این نماینده جانباز، کسانی که دچار 
معلولیت های جسمی می شوند و یا کسانی که 
براثر معلولیت های جسمی در گروه معلولیت های 
جسمی قرار می گیرند، لاجرم باید تحت پوشش 

سازمان های حمایتی قرار داشته باشند.
کاردرمانی معلولان

علیرضا محج��وب نماینده مردم تهران در 
مجلس ش��ورای اسلامی، کاردرمانی را بهترین 
راه درمان معلولیت می داند. این نماینده مجلس 
با اظهار تأس��ف از این موضوع که سالانه تعداد 
زیادی از افراد س��الم بر اثر حوادث ناشی از کار 
یا حوادث متفرقه دچار معلولیت می ش��وند به 
خبرن��گار کیهان می گوید: براس��اس آمار ارائه 
شده، معلولانی که در هنگام کار دچار معلولیت 

شده اند، بیش از 200هزار نفر هستند.
وی ب��ا انتقاد از کمب��ود امکانات برای این 
قش��ر از جامعه توضیح می ده��د: معلولیت در 
محیط کار به دو بخش تقس��یم می ش��ود که 
یک بخش به کسانی که هنگام کار دچار حادثه 
شده و گرفتار معلولیت شده اند اختصاص دارد، 
که ریز و درش��ت آن هم رقم س��نگینی است 
و فک��ر می کنم، کس��انی که امروز ب��ه عنوان از 
کارافتاده جزئی و کلی می شناسیم، عددی بالغ 

بر 200هزار نفر باشد.
به گفته محجوب، دسته دوم شامل کسانی 

قانون حمایت از معلولان چقدر اجرا شده است؟

است که معلولان طبیعی را تشکیل می دهند و 
به شکل مادرزادی معلول هستند، اما در محیط 

کار مشغول به کار می باشند.
عضو فراکس��یون کارگری مجلس شورای 
اس��لامی متذکر می ش��ود: امروز برآوردهای ما 
در محی��ط کار، تقریباً بیش از 500هزار نفر از 
افرادی است که دچار انواع معلولیت های بینایی، 

جسمی، مغزی و فکری شده اند.
نماینده تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر 
در پاسخ به این سؤال که اما و اگرهای فراوانی 
درمورد اش��تغال معلولان وج��ود دارد، تأکید 
می کن��د: متأس��فانه محیط کار نامناس��ب، از 
مشکلات عدیده معلولان است، ولی نباید اجازه 
داد که زندگی به معلولین سخت بگذرد و همه 
باید در این اندیش��ه باش��یم که معیش��ت آنها 
دچار خلل نش��ود. اما با این وجود بس��یاری از 
کارفرمایان، شروع به کار و سلامت را با معاینه 

افراد همراه می کنند. محجوب با اشاره به لزوم 
روان سازی مش��کلات معلولین می گوید: اینها 
اقدام��ات قانون جدیدی را می طلبد و به عنوان 
نماین��دگان مردم در مجل��س، منتظریم که از 
دولت لایحه ای به این منظور ارائه شود، تا بتوانیم 

مشکلات معلولین را سبک تر کنیم.
وی در پاسخ به این سؤال که چرا نمایندگان 
خود طرحی را برای رفاه و اشتغالزایی معلولان 
ارائه نمی دهند، تصریح می کند: درصورت ارائه 
ط��رح، به عل��ت بار مالی آن، ب��ه احتمال زیاد 
ش��ورای نگهبان آن را مشمول اصل 175 و رد 

خواهدکرد.
محجوب درمورد فراهم نشدن بستر اشتغال 
معلولان در جامعه نیز می گوید: علی رغم اینکه 
ما 20 سال است تذکر می دهیم، که اگر قانون 
نقص دارد، بیایید ت��ا آن را برطرف کنیم، چرا 
که ما قانون را فقط برای دس��تگاه های دولتی 
ننوشته ایم، اما آنها )کارفرماها( آن را فقط متوجه 
دستگاه های دولتی می کنند و این باعث می شود 

تا دایره استخدام روزبه روز محدودتر شود.
نماینده مجلس ادامه می دهد: درست است 
که ما محدودیت اس��تخدام در دس��تگاه های 
دولت��ی را داریم، اما راه حل آن این اس��ت که 
اگ��ر واقعاً فکر می کنند قانون نارس��ا اس��ت، 
م��ا آن را اص��لاح کنیم و اگر فک��ر می کنند، 
پش��توانه اجرایی ندارد، یا بخش هایی از آن را 
اجرا نمی کنند، موضوع را پی گیری کنیم. من 
خودم در طی 5-4س��ال گذشته، حداقل در 
چندین نوبت به مس��ئولان مختلف بهزیستی 
تذک��ر داده، تماس گرفت��ه ام و پیگیر موضوع 
اشتغال معلولان بوده ام، اما متأسفانه تاکنون، 
کاغذی، درخواستی یا طرح و لایحه ای از سوی 

آنها ارائه نشده است.
محجوب درمورد جایگاه معلولان در لایحه 
بودجه س��ال آینده پاس��خ می دهد: در مواد و 
تبصره های لایحه بودجه سال93 در جهت رفاه 

معلولان پیشنهاداتی تصویب شده است.
معلولیت، محرومیت نیست

قاس��م جعفری نماینده م��ردم بجنورد در 
مجلس ش��ورای اس��لامی نیز این باور اس��ت 
ک��ه معلولیت نباید ب��ه محرومیت بیانجامد. او 
می گوید: اگر ما یک اراده جدی در جامعه ایجاد 
کنیم، آدم هایی که به ظاهر فکر می کنیم، فقط 
مصرف کننده و سربار هستند، می توانند منشاء 
سرش��ار تولید و مولد و مفید باشند و خودشان 
بس��یاری از کارها را انجام دهند که باور آن تا 

حدی سخت است.
ای��ن نماین��ده جانباز و عضو کمیس��یون 
آم��وزش و تحقیقات مجلس می گوید: من فکر 
می کنم نباید فقط به ظاهر اشخاص توجه کرد؛ 
چون قوت فکر، غیراز قوت جسم است و قدرت 
فکر بسیار تاثیرگذار است، لذا ممکن است یک 
آدم به ظاهر معلول، ابتکار و یا اختراعی داشته 

باش��د که بتواند دنیا را نجات دهد و در عوض 
یک آدم سالم هم ممکن است فقط مصرف زده 

باشد و قادر به انجام کار خاصی نباشد.
نماینده مردم بجنورد در ادامه س��خنان 
خود می  گوید: اگرچه در کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس حضور دارم، اما به عنوان 
یک نماینده و خادم مردم هر طرح و لایحه ای 
ارائه شود، از آن پشتیبانی و حمایت خواهم 

کرد.
جعفری دی��دگاه خود در م��ورد معلولان 
درجامعه را این گونه بیان می کند: اگر امروز ما 
به معلولین توجه نکنیم، یادمان باش��د که هر 
کدام از ما اگر تقدیر باشد، یک معلول بالقوه ایم. 
ما شهروندان این چنینی را باید مورد توجه قرار 
دهیم و حقوق شهروندی آنان را مراعات کنیم 
و یکی از همین موارد، مراعات حقوق اجتماعی 

است که این گروه دارند.
تسهیلات و معافیت های معلولان

معافیت مددجویان کمیته امداد و سازمان 
بهزیس��تی از پرداخت هزینه های صدور پروانه 
س��اختمانی، عوارض ش��هرداری و هزینه های 
انشعاب آب و فاضلاب و برق وگاز برای یک بار 
و درحد یک واحد مسکونی مطابق الگوی مسکن 
از جمله مصوبات نمایندگان در جریان رسیدگی 

به لایحه بودجه سال 93 است.
همچنی��ن نماین��دگان مجل��س ب��ا ارائه 
تسهیلات 3هزار میلیارد تومانی به مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی از سوی بانک مرکزی 
درجریان تصویب قانون بودجه سال 93 موافقت 

کردند.
براساس این مصوبه در بند »د« تبصره 17 
لایحه بودجه آمده است: بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران مکلف است 30هزار میلیارد ریال 
مانده تسهیلات قرض الحسنه بانکی و رشد منابع 

مزبور را به این امر اختصاص دهد.
آمارهای ضد و نقیض

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی، معتقد است که بیش از شش 

میلیون معلول در کشور وجود دارد.
رسول خضری که دکترای پزشکی دارد و 
در مورد مسائل معلولان اقدامات و فعالیت هایی 

را انجام داده است، مشکلات معلولان را ناشی از 
بی توجهی مسئولان و جامعه به این قشر می داند.
برخ��ی از آماره��ا حکایت از ای��ن داردکه 
بیش از سه میلیون نفر در ایران دچار معلولیت 
هس��تند که از این تع��داد حدود 560 هزار نفر 
نابینا و کم بینا، نیم میلیون نفر ناش��نوا و نیمه 
ناشنوا، 1/5میلیون نفر معلولان جسمی حرکتی 
و پانصدهزار نفر دارای سایر معلولیت هایی مانند 

سندروم دان و اوتیسم هستند.
همچنین از کل آمار بدست آمده فقط یک 
میلیون و 200هزار نفر در س��ازمان بهزیستی 

پرونده دارند.
وزی��ر تعاون کار و رفاه اجتماعی نیز اضافه 
شدن سالانه 40هزار معلول به جامعه معلولان 
را در کشور نامطلوب دانسته و می گوید: معلولیت 

در میان زنان 60درصد بیشتر از مردان است.
علی ربیعی در همایش روز جهانی معلولان 
در آذرماه س��الجاری خاطرنشان می کند: لازم 
است جامعه را نسبت به واقعیت معلولیت آگاه 

بح��ث رفت و آمد آنها ب��ه اماکن  خاص دولتی 
و غیردولت��ی، خود مقوله جداگان��ه ای را دربر 

می گیرد.
»مه��دی قنبری موحد« یک مس��ئول در 
جامعه معلولان استان زنجان که خود نیز معلول 
است در این مورد می گوید: قانون به طور صریح 
درم��ورد رفع نیازهای معلولان، س��المندان در 
جامعه تصریح کرده است. همچنین طبق قوانین 
بین الملل��ی راهنمایی و رانندگ��ی که در تمام 
کشورهای جهان لازم الاجرا است، باید در حاشیه 
هر یک از خیابان های شلوغ مکان مشخصی برای 
پارک خودروی معلولان و جانبازان پیش بینی 

شده باشد.
آیا تاکنون به این موضوع فکر کرده ایم که 
یک جانباز معزز یا یک معلول عزیز برای انجام 
دادن س��اده ترین کارها، که ما آنها را به راحتی 
انجام می دهیم با چه مشکلات و مشقاتی روبرو 

هستند.
چرا شهرداری با آن همه دستگاه عریض و 
طویل خود و بودجه ای به اندازه بودجه کشور، 
در جه��ت رفاه حال ای��ن عزیزان اقدامی انجام 

نمی دهد.
قانونی که قابل اجرا نشد

مدت ها از تصویب قانون جامع حمایت از 
حقوق معلولان می گذرد اما، همچنان بند هایی 
از آن اج��را نش��ده اس��ت. در اظهارنظر هایی، 
برخ��ی افراد در این مورد برای مثال می گویند 
20 درصد یا 30 درصد قانون اجرا ش��ده است. 
به گزارش وبسایت رسمی مددکاران اجتماعی 
ایرانیان ؛ موفق ترین بخش، بخش آموزش بوده 
است. درواقع، با پرداخت هزینه های تحصیلی 
افراد معلول بسیاری از آنها توانستند به دانشگاه 
راه پی��دا کنند که این اتفاق خوب باعث ش��د 
گامی در راستای توانمندسازی معلولان برداشته 
ش��ود. البته نباید از این واقعیت گذشت که در 
سال های اخیر سازمان بهزیستی در این زمینه 

اما، با وجود اینکه در قانون تصریح شده بود که 
وزارتخانه ها ظرف سه سال باید ساختمان های 
خود را مناسب سازی کنند، ما شاهد این هستیم 
که این اتفاق تاکنون نیفتاده است. از طرف دیگر، 
ستاد ملی مناسب سازی باید در وزارت کشور و به 
ریاست وزیر کشور تشکیل می شد. ما شاهد این 
اتفاق نبودیم درحالی که این تشکل می تواند امر 
مناسب سازی را پیش ببرد و بسیاری از مشکلات 
موجود را حل کند. اما بخش مهمی که همچنان 
مشکلاتی دارد بخش اش��تغال معلولان است. 
علاوه بر بحث استخدام سه درصد معلولان در 
س��ازمان های دولتی که ما نسبت به اجرای آن 
انتقاد داریم، سیاس��ت گذاری جامع و علمی در 
زمینه اشتغال معلولان وجود نداشته است. در 
س��ال های اخیر بحثی مبنی بر توانمندس��ازی 

معلولان وجود داشته است.
توجه به اشتغال معلولان مهم ترین کاری 

است که باید انجام داد تا آنها شغل مناسب و 
درآمد کافی داشته باشند. وقتی معلول بتواند 
کار کند و درآمد داش��ته باش��د خود به خود از 
چرخ��ه حمایتی خارج می ش��ود. واقعیت این 
است که با مستمری بهزیستی نه نیاز معلولان 
رف��ع می ش��ود و نه آنه��ا توانمند می ش��وند. 
توانمندس��ازی معل��ول زمین��ه زندگی همراه 
ب��ا کرامت را برای او ب��ه وجود می آورد. بحث 
دیگری ک��ه در اجرای قان��ون جامع حمایت 
از حق��وق معل��ولان مطرح اس��ت هزینه های 
توانبخش��ی آنهاس��ت. هزینه ها در این زمینه 
بالاس��ت و کمک ها جوابگو نیست. به ویژه در 
چند س��ال اخی��ر با اجرای ط��رح هدفمندی 
یارانه ها ما ش��اهد بودیم خدمات توانبخشی و 
وس��ایل کمک توانبخشی گران شده است. در 
واقع، یارانه ها نتوانس��ته است گرانی را جبران 
کند و در چند سال اخیر معلولان در این زمینه 
با مش��کلاتی مواجه شده اند. به جز مواردی که 
اش��اره شد مباحث دیگری هم درمورد اجرای 
قانون جامع حمایت از حقوق معلولان مطرح 
است. برای مثال در قانون تصریح شده که صدا 
و س��یما باید هر هفته دو ساعت از برنامه های 

خود را به معلولان اختصاص دهد.
اینجاست که پس از شنیدن چنین سخنانی 
و قرار دادن نظرات این دو مسوول سوالات فراوانی 
مطرح می شود. کاش مسوولان یک لحظه خود را 
جای این بیماران و خانواده های آنها می گذاشتند 
تا متوجه ش��وند آیا واقعا با چنین پرداخت های 
محدودی در شرایط گرانی فعلی که حتی فرزندان 
سالم نیز بسیار بیش از این مبالغ برای رفتن به 
مدرسه نیاز دارند )چه رسد به تحصیل علم( این 
مبلغ می تواند مرهمی بر زخم های این خانواده ها 
باش��د؟ کجای جهان هزینه چنین مش��کلاتی 
این گونه بر دوش بیماران و خانواده هایشان است؟ 
چرا برای حل مشکلات یا حداقل کاهش آن در 
حوزه های مختلف س��لامت راهکار و راه حلی در 
دستور کار قرار نمی گیرد؟  همه می دانیم سازمان 
بهزیستی یک سر دارد و هزار سودا، چرا با کاهش 
وظای��ف این س��ازمان و در اختیار قرار دادن آن 
وظایف به دیگر نهادها تلاش نمی شود از مشکلات 
بکاهند یا سایر نهادها را به گونه ای دخیل کنند 

که باری ازمشکل ها بردارند؟

ش��اید برای ش��ما هم پیش آمده باش��د که 
خودروی ت��ان به دلیل توقف غیرمجاز در خیابانی 
و ی��ا بنا به هر دلیلی توس��ط ماموران راهنمایی و 
رانندگی به پارکینگ منتقل شود؛ اما وقتی پس 
از صف��ر ک��ردن خلافی و طی مراح��ل مختلف، 
ب��رای ترخیص آن به پارکینگ مراجعه می کنید، 
متوجه خط هایی روی بدنه خودرو می شوید، یکی 
از آینه ه��ای بغل هم شکس��ته و احتمالا خودرو 
آسیب های دیگری هم دیده است که در آن فضای 

نسبتا تاریک نمی توانید همه آنها را ببینید. 
شاید برخی از وسایل داخل خودرو شما نیز 
که قبلا بوده الان نباشد! شوکه می شوید از اولین 
نفری که جلوی چش��متان است در مورد چرایی 
این وضعیت می پرسید اما هیچ کس حتی مسئول 
پارکینگ مسوولیت اتفاق پیش آمده را نمی پذیرد. 
در نهایت این شما هستید که باید علاوه بر پرداخت 
جریم��ه توقف ممنوع، هزینه انتقال به پارکینگ، 
نگه��داری چند روزه خودرو و همچنین ترخیص 
آن از پارکین��گ، مبلغ زیادی را هم بابت تعمیر و 
مش��کلات فنی و ... که حین انتقال نادرس��ت به 
پارکینگ به خودروی تان وارد شده یا در پارکینگ 

ربوده شده، بپردازید. 
با اینکه بارها و بارها مسئولان امر صحبت ها 
و طرح های��ی برای جلوگیری از آس��یب دیدگی 
بدن��ه فنی خودروها، هن��گام انتقال به پارکینگ 
انجام داده اند اما مشاهدات شهروندان و بخصوص 
رانندگانی که نظاره گر انتقال خودروی شان توسط 
پلیس به پارکینگ هس��تند بیانگر مساله  دیگری 
اس��ت، موضوعی که چند سالی ست در پایتخت 
آن هم با به کارگیری جرثقیل های خاص خودروبر 
برطرف ش��ده است اما عملا در سایر نقاط کشور 

مشکل همچنان باقی است. 
با اینکه جرثقیل های خودروبر شامل سبک، 
س��نگین، نیسان وانت هستند که در بزرگراه ها و 
معابر نسبت به انتقال خودروها اقدام می کنند اما 
نکته قابل توجه آن است که نظارت و نرخ مشخصی 

پروفسور علی گرجی در رابطه با ایمنی 
راه ه�ا گفت : توج�ه به ایمن�ی راه ها برای 
کودکان یک مس�أله بس�یار مهم است زیرا 
درصد بالایی از تصادفات مربوط به کودکان 

است.
وی با اع��لام اینکه در 50درصد از تصادفات 
که منجر به کشته و مسدوم شدن افراد می شود 
کودکان س��هیم هس��تند افزود: بر همین اساس 
بایستی حداقل 50درصد مسائل مربوط به رعایت 
قوانین راه ها و ترافیکی مربوط به کودکان باشد..
مدیر مرکز تحقیقات و علوم اعصاب ش��فا با 
عنوان این مطلب که کودکان در صحنه تصادفات 
دچار بیماریهای صعب العلاج می شوند و سالها از 
همین بیماری ها رنج می برند گفت: با پیشگیری 
از وقوع تصادفات می توان شانس بروز بیماری ها 

در کودکان را کاهش داد.
وی بر ضرورت استفاده از تجارب کشورهای 
موف��ق در ام��ر ایمنی راه ها تأکی��د کرد و گفت: 
سازمان بهداشت جهانی به عنوان همکار اصلی در 
این کنگره حضور دارد که نشان می دهد می تواند 
برنامه های کنگره به صورت راهبردی دنبال شود.

رئیس سومین کنگره بین المللی ایمنی راه ها 
با اعلام اینکه در 20سال گذشته نیم میلیون نفر 
در تصادفات رانندگی کش��ورمان کش��ته شدند 
،افزود: آمارها نش��ان می دهد در هر س��اعت 3 
نفر در تصادفات رانندگی جان خود را از دس��ت 

می دهند.
درضمن آمار نیم میلیونی کش��ته ش��دگان 
تصادفی کش��ور در بیست سال گذشته سی برابر 
س��ونامی ژاپن و 50برابر کشته شدگان زلزله بم 

است.
فرمان��ده پلیس راه کش��ور نیز ب��ا تاکید بر 
ضرورت افزایش سرنشینان خودروها گفت: یکی 
از مقولات ایمنی برای کودکان ضرورت اس��تفاده 
از صندلی کودک در خودرو است که بر این اساس 
ما برای بازنگری قوانین پیش��نهاد اجباری شدن 

صندلی کودک را ارائه کرده ایم.
س��ردار محمدرضا مهمان��دار در این زمینه   
افزود: تعداد کشته های تصادف ایران از سال 85 که 
بالغ بر 28 هزار نفر بود به 19 هزار نفر کاهش یافته 
است و امیدواریم تا پایان سال 92 آمار کشته های 

تصادفات جاده ای به 18 هزار نفر کاهش یابد.
البت��ه باید تاکید کرد عمده کشته ش��دگان 
تصادفات کودکان هستند، بنابراین آموزش در این 
حوزه از طرف وزارت آموزش و پرورش و رسانه ها 
برای ارتقای فرهنگ س��ازی بس��یار مهم است بر 
این اس��اس مقرر شد در کنگره امسال به موضوع 
ایمنی کودک به صورت ویژه پرداخته ش��ود. زیرا 

هم در مورد جابجایی خودروها وجود ندارد و این 
را خیلی از مال��کان خودروهایی می گویند که به 
دلیل نقص فنی یا تصادف خودروی شان با جرثقیل 
تا نزدیک ترین تعمیرگاه یا پارکینگ حمل ش��ده 

است و نقره داغ شده اند. 
یکی از ش��هروندان در منطق��ه پردیس که 
ب��رای ترخی��ص خ��ودروی  خود مراجع��ه کرده 
اس��ت می گوید که برای طی کردن یک مسافت 
5کیلومتری مبلغ 80 هزار تومان از من اخذ شد 
و جای س��وال اس��ت که این هزینه گزاف به چه 

دلیل است؟ 

خسارت ها پرداخت می شود
یکی دیگر از موارد نارضایتی شهروندانی که 
خودروی شان هنگام انتقال و یا در مدت توقف در 
پارکینگ آسیب دیده، این است که پس از مشاهده 
موارد آسیب دیدگی خودرو چون نمی توانند این 
اتفاق را ثابت کنند و یا شاید هم دستشان به جایی 
بند نیست چاره ای ندارند جز این که بدون دریافت 
هیچ گونه خسارتی از حق قانونی خود بگذرند و این 
درحالی ست که در اکثر پارکینگ ها تابلویی مبنی 
بر ثبت شکایات وجود ندارد و مردم نیز نمی دانند 

از چه کانالی باید اعتراض خود را اعلام کنند. 

 او در پردیس توقیف ش��ده ب��ود در این خصوص 
می گوی��د: زمانی که ب��ه پارکینگ برای ترخیص 
مراجعه کردم ، پارکینگ دار مطالبه مبلغ 5000 
توم��ان به ازای ه��ر روز توقیف خ��ودرو کرد که 
پ��س از اعتراضم نس��بت به ن��رخ و اعلام این که 
نی��روی انتظامی برای هر روز توقف 3500 تومان 
نرخ گذاری کرده اس��ت با کمال تعجب گفت که 
این نرخ برای من مقرون به صرفه نیست و با بنیاد 
تع��اون ناجا هم مکاتبه کرده ام و با آنها هماهنگ 

کرده ایم! 
حسین  به ایسنا گفت که اعتراضش به جایی 
نرس��ید و مجبور شد که با نرخی که پارکینگ دار 

می گفت خودرو را ترخیص کند. 
به گزارش ایسنا، با اینکه پلیس تلاش کرده 
درباره نرخ پارکینگ ها یکسان سازی انجام دهد اما 
بنظر می رسد هنوز پارکینگ دارهایی هستند که 
از عدم نظارت دقیق سوءاستفاده کرده و مردم را 

نقره داغ می کنند. 
در تهران این مش��کلات کمتر و شرایط بهتر 
اس��ت زیرا به نظر می رس��د پلیس پایتخت اخیرا 
اق��دام به حذف دریاف��ت وجه در محل پارکینگ 
ک��رده و هزینه پارکین��گ را برابر نرخ مصوب در 
ستادهای ترخیص دریافت می کند. هرچند برخی 
پارکینگ دارها نیز به بهانه های مختلفی از جمله 
اینکه »دش��ت اولم است«، »شیرینی ترخیص«، 
»از ماشینت بیش��تر مراقبت می کنم« و ... هنوز 
پول هایی را از مالکان خودروهای توقیفی مطالبه 

و حتی دریافت می کنند. 
هرچن��د به گفته مس��وولان پلی��س راهور 
پایتخت مس��وولیت این گون��ه تخلفات بر عهده 
ش��رکتی خصوصی اس��ت و از طرف دیگر طبق 
قوانین صنفی نیز س��ازمان تعزیرات حکومتی در 
ص��ورت ش��کایت مالکان خودروها با این دس��ته 
تخلف��ات برخ��ورد می کنن��د. موضوع��ی که به 
نظر می رس��د به مالکان خودروها اطلاع رس��انی

نمی شود. 

 گلایه ه��ا و نارضایتی ش��هروندان در ارتباط با مش��کلات توقیف و 
انتقال خودرو به پارکینگ به جایی رس��ید که س��ردار اس��ماعیل 
احمدی مقدم - فرمانده نیروی انتظامی- در مصاحبه ای عنوان کرد 
که خسارت خودروهای منتقل شده به پارکینگ پرداخت می شود. 

س��ازیم و تمام ابزارهای فرهنگ��ی را برای این 
هدف به کار ببندیم.

این درحالی است که به طور متوسط بین 
50 تا 70هزار نفر س��الانه به جمعیت معلولان 
کش��ور افزوده می ش��وند، که این آمار درتهران 
نزدیک به 10هزار نفر اس��ت و در واقع هر روز 
ب��ه طور تقریبی 170 نف��ر معلول به جمعیت 

کشورمان اضافه می گردد.
ملزومات شهری و معلولان

با وجود اینکه معلولان، سالمندان و جانبازان 
ویلچرنشین جمعیت قابل توجهی را در کشور 
نشان می دهند، اما متأسفانه در بحث ملزومات 
ش��هری و ایاب و ذهاب در ح��ق آنها کوتاهی 

شده است.
تردد این قش��ر از جامع��ه در خیابان ها، به 
سادگی و سهولت صورت نمی گیرد و با مشقات 
فراوان��ی همراه اس��ت، این درحالی اس��ت که 

فرمول بن��دی کرده اس��ت و ب��ه همین دلیل 
ب��از عده ای از معلولان از رفتن به دانش��گاه باز 
ماندند. بهزیستی عنوان می کند بودجه لازم را 
در این زمینه ندارد اما، باید این را درنظر داشت 
که تامین هزینه تحصیل دانش��گاهی معلولان 
نص صریح قانون است و با فرمول بندی نباید از 
زیر بار اجرای قانون شانه خالی کرد. در بخش 
تامین معیش��ت معلولان اما همچنان فاصله تا 
اجرای کامل قانون داریم. مستمری معلولان که 
به عنوان کمک هزینه به آنها پرداخت می شود، 
بخ��ش کوچک��ی از هزینه های آنه��ا را تامین 

می کند.
در بحث مناسب س��ازی نی��ز به رغم اینکه 
گام های بلندی برداش��ته شده اس��ت اما، باید 
گفت تا اجرای قانون فاصله زیادی وجود دارد. 
موفقیت بزرگ در این زمینه این است که تقریبا 
همه شهرداری ها امر مناسب سازی را پذیرفته اند 

سهم کودکان
 در تصادفات 

رانندگی

ک��ودکان به دلیل بدن ضعیفی که دارند بیش��تر 
دچار آسیب می شوند.

وی اظه��ار داش��ت: یکی از مق��ولات ایمنی 
برای کودکان ضرورت استفاده از صندلی کودک 
در خودرو است که بر این اساس ما برای بازنگری 
قوانین پیش��نهاد اجباری شدن صندلی کودک را 
ارائه کرده ایم همانطور که بر اساس آیین نامه های 
راهنمایی و رانندگی نشس��تن کودک زیر 12 در 

صندلی جلو خودرو قانونی نیست.
فرمانده پلیس راه کشور ادامه داد: همانطور که 
مردم برای تحصیل و لباس خود هزینه می کنند 
بای��د برای تهی��ه صندلی ک��ودک در خودرو نیز 
هزینه ای انجام دهند زیرا نخستین کسانی که در 
تصادفات در داخل خودرو و حتی در حیطه عابران 
دچار صدمه می شوند کودکان هستند و این کنگره 
در تلاش است تا احساس مسئولیت خانواده ها و 
مسئولان را نسبت به ایمنی کودکان در تصادفات 

افزایش دهد.
مهماندار با اش��اره به 5 ریزفاکتور براس��اس 
مؤلفه های س��ازمان بهداش��ت جهان��ی از جمله 
س��رعت، کمربند و صندلی ک��ودک، تلفن همراه، 
مش��روبات الکلی و موادمخدر که نقش مهمی در 
تصادفات دارند، گفت: خوشبختانه به دلیل فرهنگ 
ایرانی و اس��لامی آمار مصرف مشروبات الکلی در 
تصادفات کشورمان پایین است ولی میزان خطر و 
آسیب رسانی بر اثر این ریز فاکتور بسیار بالا است.
وی درباره بس��تن کمربند ایمنی در صندلی 
عقب خودروها به خصوص برای 3 سرنشین گفت:  
اکث��ر خودروها در صندل��ی عقب آنان 2 کمربند 
ایمنی نصب ش��ده است ولی باید خودروسازان با 
توجه به مباحث و سیاستهای کمیتی کشور برای 
افزایش تعداد سرنش��ینان خودروها اقدام اساسی 

انجام دهند.
فرمانده پلیس راه کش��ور در ادامه چگونگی 
فرمانده��ی مدیریت صحنه تصادف��ات نیز افزود: 
فرماندهی مدیریت تصادفات در تمام دنیا با پلیس 
است. بر این اساس این مسئله را باید عنوان کنم 
که هیچ کدام از س��ازمان های مرتبط امدادی در 
صحنه تصادفات زیرمجموعه پلیس نیستند بلکه 
هر ک��دام از آنان وظایف خود را عمل می کنند و 
نقش پلیس به عنوان فرمانده صحنه برای آن است 

که تداخلی در روند امدادرسانی صورت نپذیرد.
مهمان��دار خاطرنش��ان کرد: مث��لًا برخی از 
سازمانهای امدادی خواستار آن هستند که مدیریت 
صحنه تصادفات را بر عهده بگیرند به این پرسش 
پاسخ دهند که مثالاً اگر اورژانس اقدامات درمانی 
و پاکسازی صحنه را انجام دهد و یا سازمان امداد 
و نج��ات اقدامات رهاس��ازی را ص��ورت دهند و 
محل حادثه را ترک کنند چه کسی می خواهد تا 
آخرین لحظه چنین حوادثی حضور داشته باشد. 
بنابراین تنها دستگاهی که می تواند تا آخرین لحظه 

حضوری مستمر داشته باشد پلیس است.

* با وجود اینکه معلولان، سالمندان 
و جانبازان ویلچرنشین جمعیت 
قابل توجهی را در کشور نشان 
می دهند، اما متأسفانه در بحث 

ملزومات شهری و ایاب و ذهاب در 
حق آنها کوتاهی شده است. تردد 
این قشر از جامعه در خیابان ها، به 

سادگی و سهولت صورت نمی گیرد و 
با مشقات فراوانی همراه است.

 متأسفانه محیط کار نامناسب، از مشکلات عدیده معلولان است،
 اما نباید اجازه داد که زندگی به معلولین سخت بگذرد و همه باید 

در این اندیشه باشیم که معیشت آنها دچار خلل نشود.

 محمد معرفی

سفری به پارکینگ 
خودروهای توقیفی

 گلایه ها و نارضایتی ش��هروندان در ارتباط با 
مش��کلات توقیف و انتقال خودرو به پارکینگ به 
جایی رسید که س��ردار اسماعیل احمدی مقدم  
-فرمان��ده نیروی انتظامی- در مصاحبه ای عنوان 
کرد ک��ه خس��ارت خودروهای منتقل ش��ده به 

پارکینگ پرداخت می شود. 
او گفت که نحوه حمل خودروهای متخلف به 
پارکینگ نباید موجب خسارت به خودروها شود 
و اگر فرد یا افرادی خودروی ش��ان در این ارتباط 
خس��ارت دیده به پلیس راهور مراجعه کرده یا با 
197 تم��اس بگیرند. اما ای��ن تنها راه حلی برای 
مش��کلات توقیف و انتقال ب��ود و همچنان حل 
مشکلاتی که برای خودرو در داخل پارگینگ رخ 

می دهد در هاله ای از ابهام است. 
زورگیری محترمانه در پارکینگ ها

داستان دنباله دار ترخیص خودرو از پارکینگ 

بدین جا ختم نمی ش��ود بلکه متفاوت بودن نرخ 
هزینه نگهداری در پارکینگ ها نیز فصل دیگری 
در این داستان است با اینکه بارها مسئولان دخیل 
در ای��ن امر اعلام کرده ان��د که برای جلوگیری از 
هرگونه س��وء اس��تفاده، هزینه نگهداری خودرو 
در پارکینگ ها برابر تعرفه های تعیین ش��ده باید 
دریافت شود و مالکان خودروها نباید هیچ گونه وجه 
اضافی را ب��ه پارکینگ دارها بپردازند، اما واقعیت 
داستان چیز دیگری است چرا که برخی مراجعین 
می گویند که مس��ئولان پارکینگ ها به اسم پول 
ش��یرینی و یا اینکه بهانه اینکه نرخ مصوب برای 
آنه��ا نمی صرفد؟! اقدام به دریافت وجوه مختلف 
می کنند و مالکان علی رغم میل قلبی و غیرقانونی 
بودن، این مبالغ را پرداخت می کنند تا اصطلاحا 

کارشان راه بیفتد! 
حس��ین یکی از مالکان خودرو که خودروی 


